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QUARTERLY NEWSLETTER 
Autumn 2022 Highlights 
 
 
The Safe Migration in Central Asia (SMICA) Activity took efforts to provide further support to 
vulnerable families, returned migrants, victims of labor and sexual exploitation, victims of 
trafficking, and to inform potential labor migrants of the ways to migrate safely, as Covid-19 
related restrictions were lifted. 

Sanctions imposed on Russia caused tens of thousands of Russian businessmen and women 
to depart from their homes crossing the borders into Central Asia. At the same time, there were 
attempts to recruit Central Asian migrants working in Russia into military service in Russia’s 
war against Ukraine. In general Russia’s war in Ukraine is having a profound impact on the 
economies of Central Asia including severe inflation, supply chain disruption, and for 
important for SMICA disrupting migration trends increasing the vulnerability of migrants and 
their families. SMICA and partners remain vigilant to changing needs and made necessary 
adjustments to achieve the goals and objectives of the project. 

SMICA continued cooperation with state and civil society agencies, maintained positive 
working relations between NGOs and assisted in institutionalizing a transnational referral 
mechanism. Through partner NGOs, SMICA provided strong support for migrants and at-risk 
populations, who benefited from rehabilitation, education, and training programs. 

 

Collaboration with governments 

For the first time in Kyrgyzstan, victims of human trafficking are provided access to state-
guaranteed free legal aid. On August 10, 2022, a new version of the Law "On State-Guaranteed 
Legal Aid" was adopted, under which victims of human trafficking are entitled to free legal aid 
in criminal cases regardless of their financial situation. The new bill was developed by a 
working group of experts of the Center for Coordination of State-Guaranteed Legal Aid under 
the Ministry of Justice of the Kyrgyz Republic (CCSGLA) with the assistance of the USAID 
Activity "Safe Migration in Central Asia", implemented by Winrock International. 
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In order to support the implementation of 
this law, a new project "the Creation of 
Sustainable Mechanism for Protecting 
Victims of Human Trafficking in the State 
Guaranteed Legal Aid System" was 
launched with the support of the United 
States Agency for International 
Development (USAID). Under the project, 
the Lawyers for Human Rights Public 
Foundation, in partnership with the 
CCSGLA, will build the capacity of selected 
200 lawyers of the state-guaranteed legal 

aid system from all regions of the country and provide legal assistance to victims of human 
trafficking for one year. 

The Lawyers for Human Rights Public Foundation specializes in protecting and promoting civil 
and political rights in Kyrgyzstan. The foundation addresses human rights issues in the 
criminal justice system through training, monitoring, education, and litigation. For six years 
now, highly professional lawyers of the foundation have been supporting Kyrgyz citizens who 
find themselves in difficult situations and have difficulty in obtaining assistance that is 
guaranteed by law. 

 

Cooperation with international organizations and civil society 

 

USAID’s Safe Migration in Central Asia Activity, implemented by Winrock International, 
has joined efforts with OSCE, state partners and NGOs in Kazakhstan in conducting the third 
OSCE-led national simulation-based exercise "Combating Human Trafficking along Migration 
Routes". The simulation exercise, which took place in Almaty on September 19-23, was part of 
the Action Plan of the Kazakh Government on preventing and combatting crimes related to 
trafficking in persons (TIP). 

During the training, over 100 
practitioners from law-enforcement 
agencies, social services, labor 
inspectorates and NGOs practiced 
scenarios of investigating the cases of 
labor and sexual exploitation and 
Internet recruitment.  Simulation 
sessions were realistic, practical, and 
conducted with involvement of 
professional actors and law 
enforcement officers.  
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The exercise offered front-line responders the opportunity to practice and master their skills 
in a safe learning environment, and to apply intersectoral approach during detection and 
investigation of TIP cases and providing psychological and social assistance to victims of labor 
and sexual exploitation. 

 

On 15 November, the U.S. Agency for International Development’s (USAID) SMICA Activity 
and the United Nations Office on Drugs and Crime (UNODC) in partnership with the 
International Labor Organization and the Ministry of Foreign Affairs of Turkmenistan held a 
two-day technical meeting titled "Strengthening National Policies on Trafficking in Persons” 
for the members of Turkmenistan Mejlis (parliament) and other key stakeholders.  At the 
meeting the participants learned about best international practices in anti-trafficking policy 
development with a strong emphasis on victim-centered approaches.  They also analyzed 

national legislation and the 
existing Standard Operating 
Procedures (SOPs) for 
relevant government 
institutions.  

 “Trafficking patterns 
change and shift - possibly 
now more than ever in a 
world upended by the 
pandemic.  Better training 
for service providers, police 
and healthcare workers can 
lead to greater detection 

and enhanced support.  Educating the public in order to raise awareness and foster a sense of 
responsibility by average citizens is part of this work.  We all have a part to play in preventing 
and countering human trafficking,” said in his opening remarks U.S. Ambassador to 
Turkmenistan Matthew S. Klimow. 

This meeting is key to ensuring that national policies are in line with the Palermo Protocol and 
introducing in Turkmenistan the mechanisms that are operational and effective. 

 



4 
 

Every year on November 20, World Children's Day is celebrated in many countries. This 
holiday was proclaimed by the UN General Assembly 69 years ago. On the same day in 1959 
the Declaration of the Rights of the Child was adopted, and in 1989 - the Convention on the 
Rights of the Child.  

Since then the holiday is celebrated as a day of global brotherhood and understanding of 
children. On 20 November, a series of awareness campaigns was held in Turkmenistan.  

These events were organized by USAID's SMICA in collaboration with the country's Union of 
Entrepreneurs and Industrialists, Information Resource Center at the US Embassy, the UNODC 
Office in Turkmenistan, the UN Children’s Fund (UNICEF) and Yenme NGO. One of these events 
resulted in a fun educational event at the Berkarar Trade and Entertainment Center in 
Turkmenistan’s capital Ashgabat. 

 

Media 

USAID’s “Safe Migration in Central Asia” project produced a documentary film about the 
life of Kyrgyz women migrants in Turkey. The film explores the challenges and opportunities 
that labor migration provides for women migrants. The women who featured in film stress the 
importance of obtaining work visas in order to protect yourself from violation of labor rights. 
According to the Migration Department of Turkey, more than 25,000 Kyrgyz migrants currently 
live in Turkey and the majority of them work there illegally. 

 

SMICA partnered with a popular Uzbek 
YouTube blogger Kirill Altman, who 
produced and posted on his YouTube 
channel “Alter-Ego” a video dedicated to TIP 
in Uzbekistan. SMICA engaged survivors of 
sexual and labor exploitation, who have 
been trafficked to Russia and the United 
Arab Emirates to tell their stories. The SMICA 
Uzbekistan Country Coordinator and 

https://www.youtube.com/watch?v=Bh0zdqsTUSk
https://www.youtube.com/watch?v=FgJZhkp7X4w
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SMICA’s NGO partners were featured in the video and spoke about existing challenges and 
policy improvement recommendations.  In the first two weeks, the video reached 25,000 
views, 850 likes and 140 comments, and also caught the attention of Uzbek Senate  
Chairwoman Tanzila Narbaeva, who stated that a council of NGOs would be created to 
discuss the recommendations and solve the problems identified in the video.    

 

Digitalization 

 

Information screen displays were installed in the Ashgabat 
International Airport’s departure zones, providing information 
on safe migration for departing passengers. 

To raise awareness on safe internet usage for children, TIP risks 
online, and internet security against trafficking and the 
trafficking of migrants via false recruitment practices, SMICA, 
in partnership with grantees Ynam and Dap Dessur held 
regional initiatives dedicated to mark Safe Internet Day. These 
included the development and dissemination of videos 
through social media 
and in-person events. 
Yenme conducted a 
webinar dedicated to 

Safe Internet Day with local and regional NGOs, 
international organizations, and the at-risk 
populations in Turkmenistan. 

SMICA launched the "Safe Airports" initiative in 
Uzbekistan at the International Airports of Termez and 
Namangan cities. The informational booth is a touch-screen info-kiosk located in the 
departure waiting zone of the airports to provide departing migrants with the knowledge and 
tools necessary for safe labor migration. The booth is equipped with videos, posters, and a 
software application with pre-departure information on six major destination countries 
chosen by Uzbek labor migrants as well as information about the rights and responsibilities of 
labor migrants, access to healthcare services in destination countries, available support 
services for labor migrants and victims of trafficking, and other useful contact information. 
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SUCCESS STORY 

Rise from a housekeeper to an accountant – the story of Roza 
 
Roziyeva Roza (the name altered) was born in Mary Region in Turkmenistan in 1979. After 
graduating from high school, Roza had no opportunity to receive higher education, as her family 
was experiencing financial difficulties. Therefore, Roza got a job in the kitchen of a local canteen. 

After graduating from high school, she got 
married and they had a son. However, her 
husband did not support the family financially 
and all the care for the child fell on Roza’s 
shoulders. Her husband did not seek to change 
the situation in the family and eventually left 
Roza with the child. 
 
One day an acquaintance offered her a good job 
as a housekeeper in Turkey. Roza decided to take 
the job because she had a child to raise and 
supported her parents. Leaving her son with her 
parents, Roza went to Turkey, but after working 
for a while she realized that she was being used 
as a free laborer. She was not paid. She became 
dispirited. Her self-esteem fell and she felt like 
everyone was just using her. The humiliation and 
exploitation she suffered broke her. With great 
difficulty she was able to return to her homeland, 
but she was psychologically devastated. She 
took odd jobs for a long time. Her parents 
reproached her for the trip in which she could 
earn nothing. 
 

A local Turkmen NGO identified Roza as a victim of trafficking and placed in a shelter where she 
received qualified psychological and social assistance, as well as legal support. Roza’s recovery 
focused on her individualized psychological rehabiliation. She also underwent a life-skills training 
course as part of the Safe Migration in Central Asia project of the US Agency for International 
Development - she improved her communication skills, time management, and mastered self-
presentation and resume writing skills. 
 
Roza was now motivated to find a decent stable job, and she set clear steps for achieving her goals. 
She successfully completed a training course in accountancy. She improved her relationships with 
the family and relatives. Self-confidence enabled Roza to improve her personal life. She remarried. 
Her professional accounting skills gave her the opportunity to run the family business (repairing 
home appliances) together with her new husband. 
 
Ashgabat, Turkmenistan, October 13, 2022 
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The USAID-funded Safe Migration in Central Asia activity is being implemented in Kazakhstan, 
the Kyrgyz Republic, Turkmenistan, and Uzbekistan. It is a five-year activity that uses evidence-
based practices and cross-border connections to strengthen the mutual accountability and 
effectiveness of governments, NGOs, and the private sector to prevent trafficking-in-persons, 
protect survivors, and promote safe migration. The activity works in close cooperation with local 
governments, civil society, and the private sector to improve migration practices and prevent 
exploitation. For more information on USAID’s work in Central Asia, visit 
https://www.usaid.gov/central-asia-regional.  

This newsletter is made possible by the support of the American people through the United 
States Agency for International Development (USAID). The contents are the sole responsibility 
of Winrock International and do not necessarily reflect the views of USAID or the United States 
Government. 
 
SMICA, the Republic of Kazakhstan, Almaty, 100/4 Nursultan Nazarbayev Avenue,  
Prime Business Park, Office 208, +77014857786 (WhatsApp) 
 
Copyright ©(2022) Winrock International 
All rights reserved. 
Winrock International is a recognized leader in U.S. and international development, providing 
solutions to some of the world’s most complex social, agricultural and environmental 
challenges. Inspired by its namesake Winthrop Rockefeller, Winrock’s mission is to empower 
the disadvantaged, increase economic opportunity and sustain natural resources. 
The information appearing in this publication may be freely quoted and reproduced provided 
the source is acknowledged. No use of this publication may be made for resale or other 
commercial purposes. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

https://nam04.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Fwww.usaid.gov%2Fcentral-asia-regional&data=04%7C01%7CDinara.Saliyeva%40winrock.org%7C525e6f29cfb54696eba708d9519981ec%7C9be3e27628d84cd88f8402cf1911da9c%7C0%7C0%7C637630542035369882%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C1000&sdata=6ep93c7Y%2FvW0TH1s%2B5at9J1Z5pqtOzm8IlOQ7Y5oM1Q%3D&reserved=0
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БЕЗОПАСНАЯ МИГРАЦИЯ В ЦЕНТРАЛЬНОЙ АЗИИ 

Информационный бюллетень, 2-й выпуск, 2022 г. 

Проект Агентства США по международному развитию (USAID) «Безопасная миграция в 
Центральной Азии» («Safe Migration in Central Asia», или SMICA), реализуемый 
организацией Winrock International, сотрудничает с неправительственными 
организациями (НПО) по оказанию поддержки уязвимым семьям, вернувшимся 
мигрантам, жертвам трудовой и сексуальной эксплуатации, жертвам торговли людьми 
(ТЛ), а также по информированию потенциальных трудовых мигрантов о путях 
безопасной миграции, поскольку были сняты ограничения на передвижение, 
связанные с ковидом. 

Санкции, введенные против России из-за военной агрессии против Украины, 
заставили десятки тысяч россиян покинуть свои дома и пересечь границы 
Центральной Азии. В то же время предпринимались попытки завербовать работающих 
в России мигрантов из Центральной Азии на войну против Украины. В целом война 
России в Украине продолжает оказывать глубокое воздействие на экономику стран 
Центральной Азии, включая высокую инфляцию, нарушение цепочек поставок, и, что 
важно для Проекта SMICA, нарушает миграционные тенденции, повышая уязвимость 
мигрантов и их семей. SMICA и партнеры остаются бдительными к меняющимся 
потребностям и вносят необходимые коррективы для достижения целей и задач 
Проекта. 

 
Проект продолжил сотрудничество с государственными органами и организациями 
гражданского общества. Проект оказывал поддержку для сохранения партнерства 
между НПО и содействовал институционализации механизма перенаправления между 
странами. Через партнерские НПО была оказана системная поддержка мигрантам и 
группам риска, которые воспользовались программами реабилитации, образования и 
обучения. 
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Сотрудничество с государственными органами 

Впервые в Кыргызстане жертвам 
торговли людьми был предоставлен 
доступ к гарантированной 
государством бесплатной юридической 
помощи. А именно, 10 августа 2022 г. 
была принята новая редакция Закона 
“О гарантированной государством 
юридической помощи”, в рамках 
которого жертвы торговли людьми 
имеют право на бесплатную 
юридическую помощь в уголовных 
делах независимо от финансового 

положения. Новая редакция закона была разработана рабочей группой экспертов при 
Центре по координации гарантированной государством юридической помощи при 
Министерстве юстиции Кыргызской Республики (ЦК ГГЮП) при содействии проекта 
SMICA. 

В целях поддержки реализации данного закона стартовал новый проект «Создание 
устойчивого механизма для защиты жертв торговли людьми в системе 
гарантированной государством юридической помощи» при USAID. В рамках проекта 
общественный фонд «Юристы за права человека» в партнерстве с ЦК ГГЮП в течение 
года будет повышать потенциал отобранных 200 адвокатов системы гарантированной 
государством юридической помощи со всех регионов страны и оказывать 
юридическую помощь гражданам, пострадавшим от торговли людьми. 

 

Cотрудничество с международными организациями 

SMICA объединил усилия с ОБСЕ, государственными партнерами и НПО Казахстана в 
проведении третьего национального симуляционного упражнения "Борьба с 
торговлей людьми на миграционных маршрутах", разработанного ОБСЕ.  
Симуляционное упражнение, которое прошло в Алматы с 19 по 23 сентября 2022 г., 
было проведено в рамках Плана мероприятий Правительства Казахстана по 
предупреждению и борьбе с преступлениями, связанными с торговлей людьми.  
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В ходе тренинга более 100 
специалистов из 
правоохранительных органов, 
социальных служб, трудовых 
инспекций и НПО отработали 
сценарии расследования случаев 
трудовой и сексуальной 
эксплуатации и вербовки через 
Интернет. Симуляционные сессии 
были реалистичными, 
практичными и проводились с 
участием профессиональных 

актеров и сотрудников правоохранительных органов. 

Упражнение позволило специалистам на передовой практиковать и улучшить свои 
навыки в безопасной учебной обстановке, применить меж-секторальный подход во 
время выявления и расследования случаев торговли людьми и оказания 
психологической и социальной помощи жертвам трудовой и сексуальной 
эксплуатации. 

 

15-16 ноября 2022 г. SMICA и Управление ООН по наркотикам и преступности (УНП 
ООН) в партнерстве с Международной организацией труда и с Министерством 
иностранных дел Туркменистана провели двухдневную техническую встречу под 
названием «Укрепление национальной политики по борьбе с торговлей людьми» для 
представителей Меджлиса (парламента) Туркменистана и других ключевых 
заинтересованных сторон.   

На встрече участники 
ознакомились с передовыми 
международными практиками по 
разработке законов и стратегий 
по борьбе с торговлей людьми, с 
акцентом на подходы, 
ориентированные на жертв.  
Также они проанализировали 
национальное законодательство 
и существующие Стандартные 
Операционные Процедуры 
(СОПы) для соответствующих 
государственных учреждений. 

В своем вступительном слове Посол США в Туркменистане Мэттью С. Климоу отметил: 
«Схемы торговли людьми постоянно меняются, а сейчас, в мире, затронутом 
пандемией, возможно, больше, чем когда-либо.  Качественное обучение поставщиков 
услуг, сотрудников полиции и медицинских работников может привести к более 
эффективному выявлению (жертв торговли людьми) и усилению поддержки.  Частью 
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этой работы является просвещение общественности в целях повышения 
осведомленности и воспитания чувства ответственности у рядовых граждан.  Мы все 
должны сыграть свою роль в предотвращении торговли людьми и борьбе с ней». 

Эта встреча имеет ключевое значение для обеспечения соответствия национального 
законодательства Палермскому протоколу и внедрения эффективных механизмов по 
предотвращению торговли людьми в Туркменистане. 

Каждый год 20 ноября во многих странах отмечается Всемирный день ребенка. 
Этот праздник был провозглашен Генеральной Ассамблеей ООН 69 лет назад. В этот 
же день в 1959 году была принята Декларация прав ребенка, а 1989 году – Конвенция о 
правах ребенка.  

С тех пор этот праздник отмечают как день мирового братства и взаимопонимания 
детей. Отметили его и в Туркменистане серией информационно-просветительских 
кампаний.  

Организаторами этих акций выступила SMICA в сотрудничестве с Союзом 
предпринимателей и промышленников страны, Информационно-ресурсным центром 
посольства США, Представительством УНП ООН в Туркменистане, ЮНИСЕФ, а также 
общественной организацией «Йенме».  

Одно из таких мероприятий вылилось в веселую просветительскую акцию в 
ашхабадском торгово-развлекательном центре «Беркарар» 

 

 

 

 

 

 

 

https://orient.tm/ru/post/42027/v-turkmenistane-otmetili-vsemirnyj-den-rebenka
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Цифровизация 

 

В зонах вылета Международного аэропорта Ашхабада 
были установлены специальные экраны с информацией о 
безопасной миграции для вылетающих пассажиров. 

SMICA также в Узбекистане запустила инициативу 
«Безопасные аэропорты» в международных аэропортах 
городов Термеза и Намангана, установив там 
информационные стенды. Информационный стенд 
представляет собой инфокиоск с сенсорным экраном, 
расположенный в зоне ожидания вылета в аэропортах, с 
целью предоставления отъезжающим мигрантам знаний и 
инструментов, 
необходимых для 

безопасной трудовой миграции. Стенд оснащен 
видеороликами, плакатами и программным 
приложением с предвыездной информацией о 
шести основных странах назначения, выбираемых 
узбекскими трудовыми мигрантами, а также 
информацией о правах и обязанностях трудовых 
мигрантов, доступе к услугам здравоохранения в 
странах назначения, имеющихся службах 
поддержки трудовых мигрантов, и другой полезной контактной информацией. 

 

ИСТОРИЯ УСПЕХА 

 

Из домработницы в бухгалтера – история Розы 
 
Роза Розиева (имя изменено) родилась в Марыйском велаяте (области) 
Туркменистана в 1979 году.  
После окончания средней школы у Розы не было возможности получить высшее 
образование, так как ее семья испытывала материальные затруднения. Поэтому Роза 
устроилась работать на кухне в местной столовой. После окончания школы она 
вышла замуж, и в браке родился сын. Однако муж не поддерживал семью финансово  
и все заботы по воспитанию ребенка легли на плечи Розы. Муж не стремился 
изменить ситуацию в семье и в конце концов бросил Розу с ребенком. 
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Как-то раз знакомая   предложила ей хороший 
заработок в качестве домработницы в Турции. 
Роза решила согласиться, потому что ей нужно 
было растить ребенка, поддерживать 
родителей. Оставив сына родителям, Роза 
выехала в Турцию, но проработав некоторое 
время, поняла, что ее используют в качестве 
бесплатной рабочей силы. Денег ей не 
платили, это ее угнетало, психологически, 
самооценка упала, и она чувствовала себя 
человеком, которого все используют. 
Унижение со стороны хозяев и эксплуатация 
сломили Розу. С большим трудом она смогла 
вернуться на родину, и, морально 
опустошенная, она долгое время 
перебивалась случайными заработками. 
Родители ее упрекали за поездку, в которой 
она ничего не смогла заработать. 
 
Местная туркменская неправительственная 
организация идентифицировала Розу как 

жертву торговли и поместила ее в приюте, где Роза получила квалифицированную 
психологическую и социальную помощь, а также правовую поддержку. Роза была 
психологически нестабильна, у нее была занижена самооценка, и поэтому 
реабилитация была направлена на взаимодействие с психологом. Была проведена 
индивидуальная психологическая коррекция. В рамках Проекта SMICA, она прошла 
курс тренингов по жизненным навыкам - улучшила коммуникативные навыки, 
управление временем, обучилась основам самопрезентации и составления резюме.  
 
Теперь у Розы появилась мотивация работать на достойной стабильной работе, были 
поставлены четкие задачи в достижении целей. Она успешно прошла обучение на 
курсах подготовки бухгалтеров. Улучшилось взаимоотношение в семье с 
родственниками. Уверенность в себе дала возможность Розе вновь наладить личную 
жизнь и создать семью. А профессиональные навыки бухгалтера дали возможность 
вести семейный бизнес (по ремонту бытовой техники) совместно с мужем. 
 
г.Ашхабад, Tуркменистан, 13.10.2022                                                                                                                           

 

 

Деятельность Проекта Агентства США по международному развитию (USAID) 
«Безопасная миграция в Центральной Азии» («Safe Migration in Central Asia» – SMICA), 
реализуемого организацией Winrock International, , осуществляется в Казахстане, 
Кыргызской Республике, Туркменистане и Узбекистане. Это пятилетний проект (2020-
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2024), который использует научно обоснованные практики и трансграничные связи для 
усиления взаимной подотчетности и эффективности правительств, НПО и частного 
сектора для предотвращения торговли людьми, защиты жертв и продвижения 
безопасной миграции. Деятельность осуществляется в тесном сотрудничестве с 
местными органами власти, гражданским обществом и частным сектором для 
улучшения миграционной практики и предотвращения эксплуатации. Более 
подробную информацию о проекте можно найти на сайте: 
https://www.usaid.gov/central-asia-regional/fact-sheets/safe-migration-central-asia  

Данный информационный бюллетень стал возможным благодаря помощи 
американского народа, оказанной через Агентство США по международному развитию 
(USAID). Winrock International несет ответственность за содержание публикации, 
которое не обязательно отражает позицию USAID или Правительства США. 

Проект SMICA, Республика Казахстан, г. Алматы, пр. Нурсултана Назарбаева 100/4, 
Бизнес-центр «Prime Business Park», офис 208, +77014857786 (WhatsApp) 
 
Copyright ©(2022) Winrock International 
Все права защищены. 
 
Winrock International - признанный лидер в области американского и международного 
развития, предлагающий решения для некоторых из самых сложных социальных, 
сельскохозяйственных и экологических проблем в мире. Вдохновленная Уинтропом 
Рокфеллером, в честь которого была названа эта организация, миссия Winrock 
International заключается в расширении прав и возможностей обездоленных, 
увеличении экономических возможностей и сохранении природных ресурсов. 
Информация, содержащаяся в данной публикации, может быть свободно 
процитирована и воспроизведена при условии указания источника. Запрещается 
использовать данную публикацию для перепродажи или в других коммерческих целях. 
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